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 الملخص:
 يعود بتفاوت مجتمع، كل أفراد من أي عند تحدث وقد بشري، مجتمع أي في توجد إنسانية ظاهرة وهو الإنسان، قدم قديم الاغتراب

 أميرين عباسيين شاعرين عند الظاهرة هذه بدراسة البحث هذا سيقوم هنا، من. للفرد الشخصية والطبيعة إليه، ؤديةالم الظروف لتباين

 في الشعورية الظاهرة هذه وجود مدى في بينهما والائتلاف الاختلاف مدى لمعرفة ،(الحمداني فراس وأبي العباسي، المعتز ابن)

 بسبب أحوالهم تبدلت ما سرعان الذين الحاكمة السلطة أبناء من كونهما في متشابهة روفاًظ عاشا أنهما لاسيما الشعرية، تجربتهما

 .السلطة على الصراع

 كلمات مفتاحية:
 ة.المكاني الغربة الزمانية، الغربة الاجتماعية، الغربة السياسية، الغربة الحمداني، فراس أبو العباسي، المعتز ابن

The phenomenon of alienation between 

(Ibn Al-Mu'tazz Al-Abbasi and Abu Firas al-Hamdani) 

Comparative Study 

Abstract 

Alienation is as ancient as humanity; it is a human phenomenon which exists in every human society and 
it may occur to any member of every society but with various degrees due to the different conditions 
which lead to alienation as well as the different personal characteristics of each individual. Thus, this 
study will examine this phenomenon with regards to two Abbasid princes and poets (Ibn Al-Mu'tazz Al-
Abbasi and Abu Firas al-Hamdani) in order to recognize the degree of difference and similarity between 
both poets in terms of the existence of this phenomenon in their poetic experience; particularly as they 
lived in similar circumstances, as being from the governing authority, and sooner their conditions 
changed as a result of the conflict over authority. 

Keywords: 

Ibn Al-Mu'tazz Al-Abbasi, Abu Firas al-Hamdani, Political, Social, Temporal and Spatial Alienations. 
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8991ن،، اامعت المك  سعود، دط،، إعداد: الجوىرة عبد العزيز المعيوف، إشراف نورة صالح الشملاوسماتو الفنيت
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